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El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor conseller…

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

…en allò que pregunta.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Passem ara a la pregunta 579, formulada pel diputat 
Felipe Carrasco, del Grup Parlamentari Popular, al conse-
ller d’economia sobre ajudes al comerç davant la crisi per la 
COVID-19 .

El senyor Carrasco Torres:

Gràcies, president… (Intervé amb el micròfon apagat)

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Un segon. Ara.

El senyor Carrasco Torres:

Gràcies, president .

Señor conseller, me permitirá que empiece mi interlocución 
por donde usted ha acabado. Y es, efectivamente, economía 
va unido a sanidad, pero ustedes ni fu ni fa. Ni fu ni fa.

Pero vayamos al comercio, que es lo que nos ocupa hoy. 
Verá, resulta casi ofensivo volver a decir, en esta cámara, 
que el comercio ha sido uno de los sectores que peor ha 
sufrido la pandemia, los más castigados, y lo ha sido por 
dos cosas. Primero porque, evidentemente, ha sufrido 
una pandemia y, en segundo lugar, porque ha sufrido una 
tortura, la tortura a la que usted y su política lo ha sometido, 
y usted sabe perfectamente a lo que me refiero.

Verá, la importancia del sector para nuestra economía queda 
fuera de toda duda. 210.000 empleos, 22.000 millones de 
facturación y cerca de 61.000 negocios, por supuesto antes 
de la pandemia .

Por tanto, mi grupo desea saber, ahora que parece que la 
pandemia disminuye su rigor, si usted va a dejar de tortu-
rar al sector del comercio y cuáles son los planes del Consell 
para ayudar al sector a superar esta crisis .

Gracias . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor Carrasco .

Quan vullga, senyor conseller.

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Sí. 2:57 tinc? Gràcies.

Gràcies, senyor president .

Senyor Carrasco . Climent el del garrote vil, escoltant-lo a 
vosté sembla que és el torturador número u de qualsevol 
persona i sector .

Mire, en primer lloc, m’agradaria posar en valor al sector del 
comerç en l’economia valenciana. I vaig a dir-li que no ho dic 
jo, ho diu el darrer informe de l’observatori sobre govern, 
estratègia i competitivitat de les empreses impulsat per 
l’IVIE, anàlisi dels sectors de major pes i els seus nivells de 
competitivitat, que supose que s’haurà llegit –i, si no, li reco-
mane que el llija–, on s’assenyala el comerç com el principal 
generador de renta i ocupació, ja que aporta el 26,1 % de la 
renta generada en els serveis privats, 17,2 del total del valor 
afegit a la Comunitat Valenciana, i un 35,3 de l’ocupació 
privada, 25 % del total.

Per tant, el comerç representa una estructura empresa-
rial sòlida, un 24% de les empreses del sector són altament 
competitives i aporten un 67,5% del valor afegit i un 59,2 
de l’ocupació del sector. Pense que són números que se li 
haurien de clavar en la testa .

Però, així i tot, som sabedors de l’impacte de la COVID en 
determinats subsectors del comerç, i no tinga cap dubte que 
hem incidit, des del govern valencià, en eixos subsectors .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor conseller .

Quan vullga, senyor Carrasco.

El senyor Carrasco Torres:

Señor conseller, usted tiene claro lo que es el sector y yo, 
también. Lo acaba de demostrar. Pero no tiene nada claro 
lo que ustedes han hecho al sector durante este tiempo de 
pandemia. Y no me deja otra opción que situarlo en el marco 
que usted ha provocado en tan solo un año de política.

En primer lugar, usted congeló el presupuesto del comercio. 
Esto no digo yo. Lo dice usted. Ni un solo euro más para el 
comercio durante este año .
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En segundo lugar, generó una guerra entre las patrona-
les –usted lo sabe– por su actitud sectarista presupuesta-
ria con Confecomerç. Después corregida, afortunadamente, 
después de criticarlo.

En tercer lugar, el descontrol de horarios . La propia delegada 
de Gobierno le tuvo que llamar al orden por escrito. Ya se lo 
he dicho en esta cámara .

En cuarto lugar, su insensatez legislativa. Continuos 
cambios, sin consenso y sin previo aviso .

Y, en quinto lugar, su colofón: excluir al comercio valenciano 
del plan Resistir I, basándose en una interpretación torticera. 
Sí que me he leído un informe. Quien no se lo ha leído bien 
es usted, porque lo excluyó diciendo que el comercio no era 
uno de los sectores más afectados. Me dirá usted si esto no 
es que está afectado el empleo. Datos del INE, tanto que se 
queja de datos. Después se los facilitaré.

Verá, señor Climent, hoy viene usted aquí a sacar pecho por 
lo que han hecho para el sector del comercio cuando usted 
ha sido quien lo ha denostado y nos habla de las ayudas que 
han dado al sector Resistir, posiblemente en su segunda 
intervención del plan Resistir Plus.

Usted sencillamente es un autista político, y se lo digo con 
todo el respeto. El sector para su recuperación a usted le ha 
pedido fundamentalmente dos cosas.

En primer lugar, incluir en las ayudas del plan Resistir II 
el criterio de viabilidad empresarial, porque la viabilidad 
empresarial no se puede medir únicamente con la factura-
ción del 2019. Usted no es economista, pero esto lo va a 
entender. Facturaciones pasadas no aseguran facturaciones 
futuras. Aplicar como único criterio de acceso a las ayudas 
la caída de la facturación en más de un 30 % en el 2019 va 
a dejar, con toda seguridad, muchos comercios que podrían 
ser viables en un futuro.

Y, en segundo lugar, le han pedido una línea específica para 
el sector del comercio, como ustedes hicieron para otros 
sectores al principio de la pandemia –taxi, hostelería, ocio 
nocturno, cultura, etcétera–. Esto es lo que le piden, que, 
de esos 647 millones, el sector del comercio tenga una 
especificidad.

Por tanto, me obliga a preguntarle algunas cosas: ¿qué van a 
hacer con los comerciantes? ¿Los van a escuchar?

Y respecto al bono comercio, por ejemplo, ¿tiene fecha de 
puesta en marcha? Y si no sale ya, no va a servir de nada . 
Servirá para dinamizar la demanda o servirá para aumentar 
la caja de los ayuntamientos, como los 4,5 millones de euros 
que ustedes destinaron a este menester.

Demasiadas incógnitas y solo una certeza, y es que usted no 
sabe más que el sector del comercio.

Y voy acabando, presidente .

Verá, señor conseller, de usted depende. Usted tiene dos 
opciones. La primera opción es venir a esta cámara en su 
segunda intervención y mentir otra vez más a los comer-
ciantes y que haya 10.000 comercios más cerrados en tan 

solo seis meses y 25.000 comerciantes más que engrosen 
las listas del paro. O también tiene la opción de hacer caso 
al sector por una sola vez y dejar de una vez su sectapersona-
lismo de lado y apoyar a un sector que, efectivamente, como 
usted ha nombrado en las cifras, es tan importante para la 
economía valenciana .

Muchas gracias, presidente . (Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor Carrasco .

Un momentet, senyor conseller.

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, president .

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Quan vullga.

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Senyor diputat, verba volant, scripta manent. És a dir, fets, 
fets. Hui, per exemple, vosté no hem pregunta pel sector 
tèxtil, si està en el pla Resistir o no. Vull dir, ho hauria pogut 
preguntar .

I, mire, el pressupost de 2021 creix un 4 %. Llija’s bé els 
pressupostos .

Mire, hem estat treballant contínuament pel sector. L’any 
passat, ajudes a personal treballador autònom; ajudes 
a persones afectades per ERTO; ajudes per reducció de 
jornada laboral per conciliació familiar, amb més de noranta 
milions i més de dos-centes quaranta mil persones benefi-
ciàries, –moltíssimes del sector comerç i artesania, moltíssi-
mes–; ajudes directes a pimes i micropimes del sector comerç 
i l’artesania per valor de 7,4 milions d’euros, 363 persones i 
empreses beneficiàries; ajudes a ajuntaments per a despe-
ses corrents ocasionades per la COVID-19 del sector comerç 
i artesà, amb 5,9 milions d’euros. S’han beneficiat 239 ajun-
taments . A més a més, resolt en dos mesos i parat ipso facto . 
En total, en 2020, més de cent tres milions d’ajudes extraor-
dinàries només des de la conselleria d’economia sostenible .

En 2021 hem reforçat el suport als sectors més afectats per 
la COVID, com, per exemple, la venda no sedentària, que jo 
supose que vosté creurà que això també és comerç –no ho 
sé, no ho sé–, a través del pla Resistir, amb més de quatre-
cents milions. I el cas del sector artesà vinculat a les festes 
tradicionals, també amb una línia específica de 7 milions. 
D’això vosté no se’n recorda, eh? Memòria, poqueta.
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I ara acabem d’aprovar el pla Resistir Plus, amb 647 milions 
d’euros, en el qual hem inclós més de trenta CNAE del 
sector comerç, en base al rigor en el qual treballem, informe 
de Pateco, que identifica els subsectors més afectats per la 
crisi perquè persones autònomes i empreses del sector del 
comerç puguen accedir a estes ajudes. A més, de manera 
estructural, comptem amb el pressupost, 42 milions d’euros .

I el divendres passat, també li conteste, en el ple del Consell –
que supose que ho haurà llegit en premsa, perquè, si no, no 
entenc la pregunta– aprovàrem els bons comerç per a reforçar la 
reactivació del consum amb 5 milions d’euros, que en seran 10.

Senyor Carrasco, li ho dic per enèsima vegada, i una altra, i 
una altra, encara que vosté seguirà fent el seu discurs, que 
no vull ni catalogar-lo, estem centrats en treballar en la reac-
tivació de l’economia –s’albiren signes positius– i per a asse-
gurar bàsicament el futur de tota la ciutadania i, bàsicament, 
del sector comercial, com ja li he dit al principi, importantís-
sim per a tot el territori valencià .

I també, en reformar les polítiques de comerç, amb el 
disseny que estem desenvolupant des del pla estratègic del 
comerç i l’artesania, que marcarà el futur del comerç amb 
proximitat, digitalització i sostenibilitat. I amb diàleg continu, 
amb acord i consens. I tinga-ho clar, amb totes i cadascuna...

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

 . . .de les associacions comercials . I aixina estem treballant i 
seguirem treballant per a beneficiar el sector, altres sectors 
i, en definitiva, cohesionar tota la societat valenciana. 
(Aplaudiments)

El senyor vicepresident segon de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyor conseller .

A continuació, tindrem la pregunta número 788, formu-
lada per la diputada Aitana Mas, del Grup Parlamentari 
Compromís, al conseller d’economia sobre comunitats ener-
gètiques locals.

Quan vullga.

La senyora Mas Mas:

Gràcies, president .

Bon dia, senyories .

Conseller .

Hi ha polítiques que marquen la diferència. Una diferèn-
cia que ens apropa al progrés, a les polítiques de desenvo-
lupament europeu i el més important, acomplir demandes i 
necessitats del poble valencià .

Demandes per les quals ja fa sis anys que aquest poble va exigir 
un canvi, el qual es va materialitzar amb l’entrada del govern del 
Botànic . Gràcies a la voluntat dels valencians i de les valencia-
nes, hui encara podem seguir apostant per posar en marxa polí-
tiques que canvien el present i que orienten el futur.

En aquest cas concret, la qüestió que motiva la formulació de 
la meua pregunta és un tema que s’ha convertit en eix de la 
nostra política i que hauria de ser-ho de qualsevol govern del 
món. Em referisc al canvi, a la transformació en clau sostenible.

I vull detindre’m en dir que no és que hem de canviar només 
alguns aspectes la nostra producció, de la nostra mobili-
tat o del nostre consum, sinó que hem de reinventar-ho. 
Hem de reformular de nou totes aquestes relacions perquè 
s’organitzen, posant en el centre sempre el nostre planeta.

Fet aquest incís, voldria centrar-me en un aspecte fonamen-
tal per a la transició ecològica, que és l’energia. L’energia serà 
un factor central en aquesta reorganització social i econòmica. 
Per tant, imprescindible potenciar els models de producció 
d’energia renovable, els quals ens permetran començar a rodar 
cap allò que és imprescindible per a garantir un futur digne.

Des del Grup Parlamentari Compromís, també tenim ben clar 
que l’aposta energètica passa per deixar enrere els combus-
tibles fòssils i les nuclears i passa també definitivament per 
apostar en gran mesura per les energies renovables .

D’altra banda, aquesta via és la més lògica per a nosal-
tres, tenint present que al final som una comunitat amb uns 
recursos naturals dels quals disposem, per tant, per a produir 
eixa energia neta, importantíssims.

Així mateix, entenem que la sostenibilitat no és l’únic dels 
aspectes que hem de canviar si veritablement volem donar 
una solució als problemes que del nostre sistema energètic 
se’n deriven .

L’accés també a aquest recurs és una qüestió tangencial en 
tant que marca la diferència entre les persones que poden 
gaudir dels beneficis que ens dona l’energia i dels que se’ls 
priva de fer-ho. I dic que se’ls priva, perquè, tot i no ser legal, 
s’han donat casos recentment de talls energètics a famí-
lies durant onades de fred. Fet intolerable i inassumible com 
a societat i que ens obliguen a posar tots els mitjans per a 
impedir que situacions així es tornen a repetir.

Les experiències passades ens han demostrat que no podem 
deixar a la sort cap tipus de servei o, si no, correrem el risc, 
el perill que a la llarga es creen enormes bretxes socials. Per 
això hem d’aconseguir un model de producció energètica més 
descentralitzat i menys dependent. Necessitem una manera 
de produir energia en què no siguen les grans empreses les 
quals determinen el camí, les que fixen el preu i, per tant, les 
que determinen qui es queda dins i qui es queda fora.

En aquest sentit, conseller, m’agradaria preguntar-li per les 
accions que s’estan realitzant des de la seua conselleria en 
virtut de les comunitats energètiques locals i fomentar així 


